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REVISTA PRESEI 

 

 

 Impas în ședința coaliției de guvernare. Ludovic Orban anunță că nu s-a 

ajuns la consens pe desființarea SIIJ 

Liderul PNL Ludovic Orban a ieșit, luni, din ședința coaliției desfășurată la Palatul 

Victoria, spunând că nu s-a ajuns la un consens pe varianta de desființare a SIIJ, 

subiect despre care USR PLUS a avertizat ca ar putea sa fie motiv de rupere a 

coalitiei. 

 „Continuam discutiile pe aceasta tema. Toate formatiunile sunt hotarate sa 

desfiinteze SIIJ, urmeaza sa cadem asupra unei formule consensuale cu 

privire la forma in care desfiintam SIIJ”, a zis Orban. 

Acesta a mai explicat că nu au fost discuţii în legătură cu varianta asumării 

răspunderii pe desfiinţarea SIIJ sau cea a unei ordonanţe de urgenţă. „S-au căutat 

formule.Continuă discuţiile. Există acea diferenţă dată de un amendament care este 

formulat de UDMR”, a mai spus liderul liberalilor. 

Între cei din UDMR și cei din USR este război total pe tema desființării SIIJ. 

Liderul deputaților UDMR, Csoma Botond, îl acuză pe ministrul Justiției, Stelian 

Ion, dar și pe liderul USR, Dan Barna, că alunecă spre ”stalinism”. 

Citește și declarațiile lui Stelian Ion, care au învolburat apele în coaliția de 

guvernare. 

Ministrul Justiţiei afirmă că se poate rupe coaliţia de guvernare din cauza 

nerespectării obligaţiilor asumate în domeniul Justiţiei, el criticând UDMR care a 

votat ”cot la cot” cu AUR în problema desfiinţării Secţiei speciale. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/ludovic-orban_88.html
https://www.stiripesurse.ro/liderul-deputatilor-udmr-stelian-ion-si-dan-barna-aluneca-spre-stalinism-este-un-delir-politic_1891349.html
https://www.stiripesurse.ro/liderul-deputatilor-udmr-stelian-ion-si-dan-barna-aluneca-spre-stalinism-este-un-delir-politic_1891349.html
https://www.stiripesurse.ro/stelian-ion-critica-udmr-si-acuza-ca-din-cauza-ei-nu-a-fost-desfiintata-siij-nu-doreste-ca-dosarel_1889739.html
https://www.stiripesurse.ro/stelian-ion-critica-udmr-si-acuza-ca-din-cauza-ei-nu-a-fost-desfiintata-siij-nu-doreste-ca-dosarel_1889739.html
https://www.stiripesurse.ro/stelian-ion-critica-udmr-si-acuza-ca-din-cauza-ei-nu-a-fost-desfiintata-siij-nu-doreste-ca-dosarel_1889739.html
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 Klaus Iohannis a SEMNAT: cele mai noi decrete promulgate de președinte 

Decret privind promulgarea Legii pentru modificarea și completarea Legii 

serviciului public de alimentare cu energie termică nr. 325/2006, pentru 

modificarea alin. (5) al art. 10 din Legea nr. 121/2014 privind eficiența energetică 

și pentru completarea alin. (3) al art. 291 din Legea nr. 227/2015 privind Codul 

fiscal (PL-x 567/24.09.2008); 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Constanța a 

domnului Dorin-George Preduț și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Constanța; 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Petroșani a 

doamnei Elena-Oana Grigore și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Slatina; 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Tulcea a doamnei 

Roxana Doroftei și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe lângă 

Judecătoria Focșani; 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Răcari a domnului 

Dragoș Alecsandru Paraschiv și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Câmpina, cu păstrarea gradului profesional corespunzător 

parchetului de pe lângă curtea de apel; 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Chișineu Criș a 

doamnei Brigitte Sighete și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe lângă 

Judecătoria Lipova; 

Decret privind acordarea Drapelului de luptă Direcției Hidrografice Maritime; 

Decret privind acordarea Drapelului de luptă Comandamentului Flotilei 56 

Fregate. 

Decret privind acordarea Drapelului de luptă Spitalului Universitar de Urgență 

Militar Central „Dr. Carol Davila”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Şedinţă de Guvern cu participarea preşedintelui: Executivul va aproba un 

memorandum privind implementarea proiectului ''România Educată'' 

Guvernul urmează să adopte miercuri un memorandum privind implementarea 

proiectului ''România Educată'' şi aprobarea priorităţilor în reforma sistemului 

naţional de Educaţie, în cadrul unei şedinţe la care şi-a anunţat participarea şi 

preşedintele Klaus Iohannis. 

"Guvernul României îşi asumă, prin prezentul memorandum, obiectivele şi ţintele 

strategice în domeniul educaţiei stabilite prin proiectul 'România Educată', ceea ce 

va determina accelerarea procesului de reformă a educaţiei româneşti şi va crea 

premisele asigurării stabilităţii şi credibilităţii sistemului educaţional. Pentru 

implementarea proiectului 'România Educată', în cadrul căruia sunt clar identificate 

domeniile prioritare, ţintele, obiectivele şi direcţiile de acţiune, este necesar să se 

elaboreze un pachet legislativ, astfel încât documentele de politici publice, 

rapoartele tematice şi acţiunile asociate, rezultate din procesul de dezbatere şi 

consultare aferente proiectului 'România Educată', să fundamenteze legiferarea 

unui nou model de guvernanţă în educaţie, capabile să răspundă nevoilor 

educaţionale şi economice ale unei lumi moderne, globale, competitive, puternic 

tehnologizate şi digitalizate", se arată în documentul citat de Agepres. 

 

Potrivit memorandumului, reformele preconizate prin proiectul ”România 

Educată„, concordante cu măsurile prevăzute în programul de guvernare 2021-

2024, sunt elaborate în acord cu Recomandările Specifice de ţară ale Comisiei 

Europene şi cu Programul Naţional de Reformă şi au nevoie de finanţări adecvate 

din surse multiple: Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă, programe 

operaţionale europene 2014-2020 şi 2021-2027, bugetul central, bugetele locale, 

parteneriate public-private, fonduri nerambursabile, finanţări SEE, contribuţii ale 

firmelor private. 

 

Domeniile prioritare de acţiune din cadrul proiectului ”România Educată” sunt: 

cariera didactică; managementul şi guvernanţa; finanţarea sistemului de învăţământ 

preuniversitar; infrastructura sistemului de educaţie; curriculum şi evaluare  
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centrate pe rezultate; educaţie incluzivă de calitate pentru toţi copiii; alfabetizarea 

funcţională; promovarea educaţiei STEAM (science, technology, engineering, arts 

and mathematics); digitalizare; rezilienţă. 

 

Memorandumul cuprinde şi termene asumate de Guvern pentru implementarea 

proiectului. Astfel, se urmăreşte constituirea, până la 1 august, a unui grup de lucru 

interministerial coordonat de prim-ministru, care va elabora rapoarte trimestriale 

de monitorizare a implementării proiectului "România Educată". 

 

Totodată, se propune adoptarea, până la 10 septembrie, a unei hotărâri de Guvern 

privind aprobarea planului de acţiune, cu termene şi responsabilităţi, pentru 

implementarea proiectului. 

 

Până la 1 octombrie, se are în vedere elaborarea pachetului legislativ care să 

asigure implementarea proiectului "România Educată". 

În lunile octombrie şi noiembrie ale acestui an, Executivul doreşte să organizeze 

consultări cu partenerii sociali, reprezentanţi ai asociaţiilor de părinţi, ai mediului 

economic şi organizaţiilor neguvernamentale, ai comunităţilor locale, ai altor 

autorităţi/ entităţi publice, elevi, studenţi, profesori, experţi, pentru definitivarea 

pachetului legislativ. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Banca Mondiala ofera asistenta Romaniei pentru reforma pensiilor, a 

venitului minim si administratiei 

In baza Memorandumului, Romania va beneficia de expertiza Bancii Mondiale 

pentru o mai buna capacitate de elaborare si implementare a proiectelor. 

Romania va beneficia de expertiza Bancii Mondiale pentru reforma pensiilor, a 

venitului minim de incluziune, reforma administratiei si a functiei publice, a 

informat, marti, 13 iulie, Ministerul Investitiilor si Proiectelor Europene (M.I.P.E). 
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Ministrul Fondurilor Europene, Cristian Ghinea, s-a intalnit, in cursul zilei de 

marti, cu o delegatie a Bancii Mondiale, condusa de vicepresedintele pentru 

Europa si Asia Centrala a Bancii Mondiale, Anna Bjerde, potrivit unui comunicat 

de presa. 

 

In acest context, ministrul a semnat Memorandumul de Intelegere intre Guvernul 

Romaniei si Banca Mondiala, privind Parteneriatul pentru Modernizarea 

Administratiei Publice si Sprijinirea Reformelor Structurale, pentru perioada 2021 

- 2027. In baza Memorandumului, Romania va beneficia de expertiza Bancii 

Mondiale pentru o mai buna capacitate de elaborare si implementare a proiectelor. 

 

"Fondurile europene ce pot fi accesate prin intermediul Planului National de 

Redresare si Rezilienta si al perioadei de programare din intervalul 2021 - 2027 

reprezinta o oportunitate fara precedent pentru solutionarea dezvoltarii inegale in 

Romania si pentru a incuraja convergenta tarii cu celelalte state membre ale 

Uniunii Europene. Banca Mondiala va continua sa sprijine Guvernul Romaniei in 

eforturile sale de intarire a capacitatii administrative in vederea implementarii cu 

succes a agendei de reforma a tarii", a afirmat Anna Bjerde. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Florin Citu: Executia bugetara nu este satisfacatoare. Sunt 12 miliarde 

necheltuite din primul semestru 

Premierul Florin Citu a dat asigurari ca vor exista bani pentru "toate cheltuielile 

care sunt eficiente" FOTO Facebook/ Florin Citu 

Premierul Florin Citu a afirmat marti, 13 iulie, ca "executia bugetara nu este 

satisfacatoare", intrucat a gasit 2 miliarde de lei nefolosite, desi au fost alocate 

pentru primul semestru, dar si 86 de miliarde de lei credite de angajament 

nefolosite. Dupa ce va analiza atent datele, premierul anunta ca se va face 

rectificarea bugetara. 

 

 

https://ziare.com/cristian-ghinea/
https://ziare.com/florin-citu/
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Florin Citu a fost intrebat despre declaratia lui Alexandru Nazare care reclama un 

deficit de 13 miliarde de lei: "Eu nu stau sa comentez declaratiile fostului ministru. 

Pe de o parte spunea ca situatia era foarte buna si nu trebuia demis, pe de alta 

spune ca deficitul este mare. Trebuie prima data singur sa-si dea seama care este 

situatia si apoi mai discutam". 

 

Intrebat despre rectificarea bugetara, Citu a afirmat: "Avem calendarul pentru 

rectificarea bugetara. Avem o situatie pe fiecare minister, vedem unde sunt 

lucrurile. V-am spus ca sunt 12 miliarde de lei care nu au fost cheltuiti, desi erau 

alocati pe primul semestru. De aici trebuie sa incepem, sa vedem unde sunt acesti 

bani". 

 

Premierul Florin Citu a dat asigurari ca vor exista bani pentru "toate cheltuielile 

care sunt eficiente" si s-a referit la programul de investitii pentru autoritatile locale 

pe care l-a anuntat recent. "In Romania nu mai trebuie sa avem, in secolul 21, 

drumuri de pamant", a declarat premierul, precizand ca va fi facut un efort in 

urmatorii ani pentru corectarea acestor lucruri. 

 

"Va garantez ca vom avea bani pentru toate cheltuielile care sunt eficiente, care 

aduc valoare adaugata in economie si dezvolta Romania", a declarat, marti, 

premiurl Florin Citu. 

 

Intrebat despre programul de investitii pentru autoritatile locale pe care l-a anuntat 

recent, Citu a declarat: "Este un program promis romanilor. In Romania nu mai 

trebuie sa avem in secolul 21 drumuri de pamant. Bucurstiul are sute de kilometri 

de drumuri de pamant si trebuie sa afcem acest efort in anii urmatori si il vom 

face", a mai afirmat premierul. 

Premierul Florin Citu a anuntat, in 10 iunie, la Timisoara, ca va lansa un program 

special de investitii pentru drumurile judetene si comunale, investitii care nu se pot 

finanta nici prin PNRR si nici prin alte fonduri europene. "Acele localitati unde nu 

s-a putut investi in drumuri au ramas in urma", a precizat premierul. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/politica/florin-citu/
https://ziare.com/alexandru-nazare/
https://ziare.com/florin-citu/stiri-florin-citu/rectificare-bugetara-florin-citu-interimar-finante-1689672
https://ziare.com/politica/minister/
https://ziare.com/florin-citu/stiri-florin-citu/florin-citu-alegeri-pnl-competitei-politica-1689610
https://ziare.com/politica/pnrr/
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 Sesizarea ICCJ pe modificările privind transferul magistraţilor şi reducerea 

vechimii procurorilor de la DNA şi DIICOT - la CCR 

Curtea Constituţională a României discută, miercuri, sesizarea Înaltei Curţi de 

Casaţie şi Justiţie în legătură cu modificările privind transferul magistraţilor şi 

reducerea vechimii procurorilor de la DNA şi DIICOT. 

 

Judecătorii de la Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, reuniţi în cadrul Secţiilor Unite, 

au decis în unanimitate sesizarea Curţii Constituţionale pentru controlul 

constituţionalităţii, înainte de promulgare, a Legii privind modificarea şi 

completarea Legii 303/2004 privind statutul judecătorilor şi procurorilor şi pentru 

modificarea Legii 304/2004 privind organizarea judiciară. 

 

Modificările adoptate de către Senat reglementează transferul magistraţilor în 

cadrul instanţelor şi parchetelor prin intermediul CSM şi condiţii de vechime 

reduse de la zece la şapte ani pentru procurorii DNA şi DIICOT. 

 

Conform unui comunicat al Instanţei supreme, sesizarea de neconstituţionalitate 

priveşte actul normativ în ansamblul său, precum şi anumite prevederi ale acestuia, 

în raport cu motive de neconstituţionalitate extrinsecă şi intrinsecă. 

 

"Sub aspect extrinsec, sesizarea priveşte neconstituţionalitatea actului normativ în 

întregime, prin raportare la prevederile constituţionale ale art. 61 alin. (2) şi ale art. 

75, referitoare la principiul bicameralismului, întrucât forma adoptată de camera 

decizională (Senatul României) modifică substanţial obiectul de reglementare, 

configuraţia şi conţinutul legii adoptate de prima cameră sesizată (Camera 

Deputaţilor). Sub aspect intrinsec, sesizarea priveşte neconstituţionalitatea 

dispoziţiilor articolului II pct. 1 şi 2 (art. 791 alin. (3) şi art. 87 alin. (2) din Legea 

nr. 304/2004) în raport cu prevederile constituţionale ale art. 1 alin. (5), sub 

aspectul exigenţelor privind calitatea legii; neconstituţionalitatea dispoziţiilor 

articolului II pct. 1 şi 2 (art. 791 alin. (3) şi art. 87 alin. (2) din Legea nr. 304/2004) 

în raport cu prevederile art. 16 alin. (1) din Constituţie, referitoare la principiul  
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egalităţii în drepturi; neconstituţionalitatea dispoziţiilor articolului II pct. 1 şi 2 (art. 

791 alin. (3) şi art. 87 alin. (2) din Legea nr. 304/2004) în raport cu prevederile art. 

131 alin. (1) din Constituţie referitoare la rolul Ministerului Public în apărarea 

ordinii de drept", spune ICCJ. 

 

Senatul a adoptat, la începutul săptămânii trecute, în calitate de Cameră 

decizională, propunerea legislativă de modificare a legii privind statutul 

magistraţilor şi a legii organizării judiciare, care reglementează transferul 

magistraţilor în cadrul instanţelor şi parchetelor prin intermediul CSM şi condiţii 

de vechime reduse de la zece la şapte ani pentru procurorii DNA şi DIICOT. 

 

Proiectul mai prevede, printre altele, abrogarea articolului potrivit căruia 

persoanele care au ocupat minimum 10 ani funcţia de judecător sau procuror şi 

magistrat-asistent, care nu au fost sancţionate disciplinar, au avut numai 

calificativul "foarte bine" la toate evaluările şi şi-au încetat activitatea din motive 

neimputabile, puteau fi numite, fără concurs sau examen, în funcţiile vacante de 

judecător sau procuror, la instanţe sau parchete de acelaşi grad cu cele unde au 

funcţionat sau la instanţe ori parchete de grad inferior. 

 

Potrivit celor adoptate, transferul judecătorilor şi procurorilor de la o instanţă la 

altă instanţă sau de la un parchet la alt parchet ori la o instituţie publică se aprobă, 

la cererea celor în cauză, de Secţia corespunzătoare a Consiliului Superior al 

Magistraturii, cu avizul consultativ motivat al preşedintelui instanţei sau al 

conducătorului parchetului de unde se transferă şi unde se transferă, însoţite de 

punctul de vedere al preşedinţilor curţilor de apel/procurorilor generali ai 

parchetelor de pe lângă curţile de apel în circumscripţia cărora se află 

instanţa/parchetul de unde se transferă şi unde se transferă. 

 

În cazul în care transferul se solicită în circumscripţia aceleiaşi curţi de 

apel/aceluiaşi parchet de pe lângă o instanţă din circumscripţia aceleiaşi curţi de 

apel este necesar punctul de vedere al preşedintelui respectivei curţi de 

apel/procurorului general al parchetului de pe lângă respectiva curte de apel. 
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Posturile vacante de conducere nu se pot ocupa prin transfer, iar procurorii nu pot 

fi transferaţi la Direcţia Naţională Anticorupţie sau la Direcţia de Investigare a 

Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism. 

 

DNA şi DIICOT au transmis un Memoriu Amicus Curiae în care susţin că 

reducerea vechimii de la 10 la şapte ani pentru accederea într-un post de procuror 

în cadrul celor două Direcţii este un demers legislativ necesar, menţinerea acesteia 

la 10 ani, în condiţiile existenţei unui deficit de personal de 40%, fiind de natură să 

conducă la o gestionare precară a fenomenului criminalităţii organizate şi corupţiei 

la nivel înalt. 

 

De asemenea, Secţia pentru procurori a Consiliului Superior al Magistraturii a 

anunţat marţi că susţine reducerea vechimii necesare pentru accederea în cadrul 

DNA şi DIICOT, având în vedere lipsa "acută" de personal cu care s-au confruntat 

cele două structuri de parchet în mod constant în ultimii ani. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 România nu va mai participa la majorarea de capital a Băncii 

Internaționale de Investiții de la Moscova/ Cîțu: Nu avem nimic de câștigat 

Premierul Florin Cîţu a anunţat că România nu va participa la majorarea de capital 

a Băncii Internaţionale de Investiţii, întrucât nu are nimic de câştigat. 

„Sunt total neplăcut surprins să văd acest memorandum semnat de fostul ministru 

şi dat de avizare spre Guvern. Nu ştiu cine l-a convins – şi ar trebui să facem o 

investigaţie în acest sens - că e un lucru bun pentru România. Ieri am văzut 

memorandumul. Sunt total surprins neplăcut de acest eveniment, având în vedere 

opinia mea, a statului român”, a mai declarat Cîţu. 

Întrebat dacă va trimite corpul de control la Ministerul de Finanţe, premierul a 

apreciat: ”Sunt mai multe lucruri la care ne uităm. Vom începe să ne uităm cine a 

decis că e bine pentru România să investească milioane de euro într-o bancă a 

ruşilor”. 

https://www.agerpres.ro/justitie/2021/07/09/dna-si-diicot-trimit-un-memoriu-la-ccr-in-care-sustin-reducerea-vechimii-pentru-procurori--745305
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Banca Internațională de Investiții (BII), al cărei sediu este la Moscova, este o 

instituţie multilaterală de dezvoltare care promovează dezvoltarea socială şi 

economică între statele sale membre. Banca a fost înfiinţată la data de 10 iulie 

1970 şi înregistrată la Secretariatul Naţiunilor Unite cu numărul de înregistrare 

11.417, având sediul la Moscova, Federaţia Rusă. 

România a ratificat aderarea la BII în data de 28 ianuarie 1971. România (cu 

6,89% din acțiuni) este în prezent al cincilea mare acționar al acestei bănci, după 

Rusia (46,03%), Bulgaria (12,95%), Ungaria (12,27%) și Cehia (11,47%), ceilalți 

acționari fiind Slovacia (6,59%), Cuba (1,64%), Republica Socialistă Vietnam 

(1,13%) și Mongolia (1,04%). 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministrul Agriculturii spune că anul trecut seceta a produs pagube, dar 

pâinea nu s-a scumpit. INS: Prețul a crescut cu 4,5% 

Adrian Oros a declarat că preţul pâinii nu a crescut, deși anul trecut recolta de 

cereale a fost una slabă din cauza secetei. Acesta este contrazis, însă, de datele 

Institutului Național de Statistică. 

Declarație controversată a ministrului Agriculturii. A susţinut la o conferinţă de 

presă că preţul pâinii nu a crescut, deși anul trecut recolta de cereale a fost una 

slabă din cauza secetei. Adrian Oros este contrazis, însă, de datele Institutului 

Național de Statistică. Potrivit acestora, pâinea este în prezent cu aproape 4,5% mai 

scumpă decât în iunie 2020. 

„Anul trecut, seceta a produs pagube, încât producția de cereale a fost cu 40% mai 

redusă și prețul pâinii nu a crescut. Aici vorbim de alte consecințe ale crizei 

economice care au succedat crizei sanitare, începand de la energie la transport. 

Aceste lucruri au avut consecințe și asupra prețurilor, dar fermierii români trebuie 

să aibă venituri, ca să poată să-și continue activitatea” a declarat Adrian Oros. 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-23050826-povestea-bancii-din-moscova-care-statul-roman-actionar-romania-este-asteptata-contribuie-inca-3-6-milioane-euro-acest-capitalizare.htm
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„Dacă au fost factori care au dus la creșterea reală a prețurilor, ei trebuie să 

supraviețuiască, pentru că avem nevoie de ei și de produsele lor și la anul și peste 

doi ani. Nu putem falimenta fermierii impunând o plafonare a prețurilor”, a 

conchis ministrul Agriculturii. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Ministrul Mediului: Pentru maşinile mai vechi de 15 ani am putea avea o 

măsură până la finalul anului 

Ministrul Mediului spune că până la finalul anului ar putea există o măsură pentru 

mașinile mai vechi de 15 ani.  

Ministrul Mediului, Tanczos Barna, a precizat marți că o măsură privind maşinile 

mai vechi de 15 ani va exista cu singuranță într-un timp relativ scurt, posibil până 

la finalul anului, în condiţiile în care "inclusiv Comisia Europeană ne forţează să 

luăm măsuri pentru reducerea vârstei parcului auto". 

"Inclusiv Comisia Europeană ne forţează să luăm măsuri pentru reducerea vârstei 

parcului auto. Este o decizie asumată la nivelul Guvernului, odată cu negocierea 

PNRR (planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă - n. r.). Comisia ne-a 

recomandat să găsim o soluţie pentru maşinile mai vechi de 15 ani. Este o măsura 

asumată de Guvern prin faptul că am mers mai departe pe această linie cu 

infrastructura de transport finanţată parţial prin PNRR şi o asumare de reformă în 

acest domeniu. Va exista pentru maşinile mai vechi de 15 ani cu siguranţă o 

măsură într-un timp relativ scurt. Se discută acum la nivel guvernamental cu 

ministerele de resort care ar fi varianta", a spus Tanczos la TVR1, întrebat despre o 

posibilă viitoare taxă auto, notează Agerpres. 

Măsuri pentru mașinile mai vechi de 15 ani, posibil până la finele anului 

Ministrul a subliniat că este posibil ca până la finele anului să fie luate măsuri în 

ceea ce priveşte maşinile mai vechi de 15 ani. 

Întrebat cât de mare ar putea fi taxa pentru aceste maşini, ministrul a răspuns că nu 

s-a discutat efectiv de taxă şi probabil nu va fi aplicată de Ministerul Mediului. 
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"Nu am discutat de taxă efectiv şi nu am discutat de dimensiunea taxei şi probabil 

nu va fi aplicată de Ministerul Mediului. Din punctul meu de vedere trebuie o 

măsură în balans, adică să avem şi un sprijin pentru cei care renunţă şi, în paralel, 

să avem o altă abordare pe taxe locale, de exemplu. Să vedem care va fi soluţia 

care va fi propusă până la urmă de Guvern. Încă o dată: este o măsură cerută şi de 

Comisia Europeană şi va fi implementată probabil în cel mai scurt timp", a explicat 

ministrul. 

"Avalanșă" de cereri pentru mașinile electrice prin programul Rabla 

Pe de altă parte, acesta a subliniat că în cazul programului Rabla este "o avalanşă" 

de cereri pentru maşinile electrice, fiind rezervate de la finele lunii aprilie mai 

multe decât în tot anul 2020. 

"Singura problemă este criza din industria auto care a blocat producţia şi pentru 

maşinile noi se aşteaptă şi luni de zile pentru livrare", a punctat Tanczos Barna. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Cătălin Drulă caută să facă SENZAȚIE: Anunță concursuri PE BUNE și 

caută 28 de angajați la Transporturi 

Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, anunţă, marţi, ”concursuri pe bune” şi 

precizează că – instituţia scoate la concurs 28 de posturi de execuţie, pentru care 

pot aplica şi personae fără experienţă, dar care să fie ”bine pregătiţi şi implicaţi”. 

”Continuăm să atragem profesionişti în Minister: astăzi scoatem la concurs 28 de 

posturi de execuţie în această instituţie, pentru care avem nevoie de oameni bine 

pregătiţi şi implicaţi”, anunţă, marţi, ministrul Cătălin Drulă, precizând că vor fi 

”concursuri pe bune”, scrie News.ro. 

MInistrul precizează şi domeniile în se caută oameni, fie proaspăt absolvenţi de 

facultate, fie persoane cu ani de experienţă în spate: feroviar, naval şi rutier; 

strategii şi politici publice; analize în domeniul transporturilor; juridic; economic; 

relaţii internaţionale; informatizare; control; medical. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/catalin-drula_3148.html
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”Îi asigur pe cei care doresc să se înscrie că aceste concursuri se vor organiza 

corect, transparent şi că singurul „avantaj” pe care poate să îl aibă un candidat este 

o pregătire temeinică pentru postul respective. Toţi candidaţii vor avea probe 

eliminatorii de limbă străină şi de operare pe calculator. Subiectele de la proba 

scrisă se vor baza, în primul rând, pe studii de caz şi speţe care să testeze 

capacitatea de analiză şi sinteză, de rezolvare de probleme, de identificare de 

soluţii şi de gândire critică”, a maiptul transmis ministrul. 

Acesta explică faptul că, pentru a elimina orice risc, subiectele pentru proba scrisă 

vor fi extrase aleatoriu, chiar înainte de examen, dintr-o baterie mai amplă de 

subiecte, prin platforma special creată de ANFP. 

Interviurile vor testa capacitatea candidaţilor de a lucra în echipă, de a comunica, 

de a-şi organiza munca şi de a inova. 

”Aşa că îi invit să îşi depună dosarele pe cei: 

corecţi, care dorm liniştiţi seara, când îşi pun capul pe pernă; 

puternici, care nu se lasă doborâţi de prima piedică ieşită în cale; 

idealişti, care cred că şi faptele mărunte pot schimba în bine ţara; 

muncitori, care au mândria lucrului bine făcut; 

rezistenţi, care insistă, chiar şi când sistemul le pune beţe-n roate; 

vizionari, care gândesc „outside the box” şi găsesc soluţii noi la probleme vechi; 

săritori, care nu uită să fie colegi de nădejde şi să dea o mână de ajutor la nevoie; 

echilibraţi, care pot să facă un pas înapoi şi să privească din toate unghiurile o 

problemă; 

pasionaţi de infrastructură, în toate formele ei. 

Doar aşa putem să schimbăm în bine administraţia publică”, a mai transmis Drulă. 

(Sursa: news.ro) 
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 Președintele CNAS: Niciun furnizor nu poate refuza acordarea 

investigațiilor recomandate de medicul de familie în cadrul consultației de 

prevenție pe motiv că s-au epuizat fondurile 

Niciun furnizor de servicii paraclinice "nu poate refuza acordarea investigațiilor 

recomandate de medicul de familie în cadrul consultației de prevenție pentru 

asiguratul din lista proprie cu vârsta de peste 40 de ani, pe motiv că s-au epuizat 

fondurile", afirmă președintele Casei Naționale de Asigurări de Sănătate, Adrian 

Gheorghe. El îi încurajează pe toți cei care întâmpină astfel de probleme "să 

sesizeze casele de asigurări de sănătate pentru remedierea unor astfel de situații". 

Noul contract-cadru privind acordarea asistenţei medicale, care a intrat în vigoare 

de la 1 iulie, a adus, printre principalele noutăți, un pachet de prevenţie - consultații 

și analize medicale - care se adresează adulților cu vârsta de peste 40 de ani. 

Începând cu luna iulie 2021, investigațiile recomandate de medicul de familie în 

cadrul consultațiilor de prevenție, acordate pentru toate categoriile de vârstă, se 

decontează din fondul alocat de casele de asigurări de sănătate pentru investigații 

paraclinice, prin intermediul contractelor încheiate cu furnizorii de servicii 

paraclinice, în limita valorilor de contract. 

 

Excepție fac investigațiile recomandate de medicul de familie în cadrul 

consultațiilor de prevenție efectuate asiguraților din lista proprie cu vârsta de peste 

40 de ani, care pot fi acordate de furnizorii de servicii paraclinice și peste valoarea 

de contract, în limita fondurilor alocate asistenței medicale din ambulatoriul de 

specialitate pentru specialități paraclinice, arată Casa Națională de Asigurări de 

Sănătate. 

 

Astfel, în situația în care fondurile alocate de casa de asigurări de sănătate au fost 

epuizate la momentul în care asiguratul solicită acordarea serviciilor recomandate, 

acesta va beneficia de investigații, urmând ca furnizorul să primească ulterior 

contravaloarea lor, peste valoarea de contract, prin încheierea unui act adițional, în 

baza documentelor care justifică acordarea investigațiilor recomandate de medicul 

de familie pentru evaluarea stării de sănătate a asiguratului asimptomatic cu vârsta 

de peste 40 de ani (prevederile art. 2 alin. (4) din Anexa 18 la Ordinul ministrului  
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sănătății și președintelui Casei Naționale de Asigurări de Sănătate nr. 

1068/627/2021 privind aprobarea Normelor metodologice de aplicare în anul 2021 

a Hotărârii Guvernului nr. 696/2021 pentru aprobarea pachetelor de servicii și a 

Contractului-cadru care reglementează condițiile acordării asistenței medicale, a 

medicamentelor și a dispozitivelor medicale, tehnologiilor și dispozitivelor asistive 

în cadrul sistemului de asigurări sociale de sănătate pentru anii 2021—2022). 

 

"Niciun furnizor de servicii paraclinice nu poate refuza acordarea investigațiilor 

recomandate de medicul de familie în cadrul consultației de prevenție pentru 

asiguratul din lista proprie cu vârsta de peste 40 de ani, pe motiv că s-au epuizat 

fondurile. Îi încurajez pe toți cei care întâmpină astfel de probleme să sesizeze 

casele de asigurări de sănătate pentru remedierea unor astfel de situații", a declarat 

Adrian Gheorghe, președintele CNAS. 

 

Până la tipărirea formularului de bilet de trimitere pentru investigații paraclinice în 

noul format, care va fi implementat nu mai târziu de data de 30 septembrie 2021, în 

cadrul consultațiilor de prevenție acordate pentru orice categorie de vârstă medicul 

de familie va completa forma actuală a biletului de trimitere pentru investigații, 

astfel: 

 

"(ii) În căsuța "PREV" se va nota: 

 cifra 1 - pentru copii cu vârsta cuprinsă între 2 și 5 ani inclusiv; 

 cifra 2 - pentru copii cu vârsta cuprinsă între 6 și 9 ani inclusiv; 

 cifra 3 - pentru copii cu vârsta cuprinsă între 10 și 17 ani inclusiv; 

 cifra 4 - pentru persoanele asimptomatice cu vârsta cuprinsă între 18 și 39 de 

ani; 

 cifra 5 - pentru persoanele asimptomatice cu vârsta de 40 de ani și peste." 

 

În titlul biletului de trimitere, medicul de familie va tăia cu o linie sintagma: "a 

căror contravaloare se suportă de către furnizorii de servicii medicale paraclinice – 

analize medicale de laborator aflați în relație contractuală cu casele de asigurări de 
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sănătate" (Ordinul nr.1555/671/2021 pentru modificarea și completarea 

prevederilor Ordinului ministrului sănătății și al președintelui Casei Naționale de 

Asigurări de Sănătate nr. 868/542/2011 privind aprobarea modelului unic al 

biletului de trimitere pentru investigații paraclinice utilizat în sistemul asigurărilor 

sociale de sănătate și a Instrucțiunilor privind utilizarea și modul de completare a 

biletului de trimitere pentru investigații paraclinice utilizat în sistemul asigurărilor 

sociale de sănătate). 

"Prevenția este o componentă extrem de importantă a sistemului de sănătate, căreia 

trebuie să îi acordăm o mai mare atenție pentru îmbunătățirea stării de sănătate a 

populației. Prevenirea îmbolnăvirilor și depistarea unor afecțiuni în faze incipiente 

mai ușor de tratat aduce beneficii majore. Pacienții vor avea șanse mai mari de 

recuperare, iar costurile vor fi mai mici. Noile reglementări reprezintă doar primii 

pași pentru întărirea prevenției. Consultările pentru viitorul Contract-cadru, prin 

care dorim să introducem noi măsuri în această direcție, vor demara în scurt timp, 

astfel încât să putem lua cele mai bune decizii pentru sănătatea populației", 

subliniază Adrian Gheorghe, președintele CNAS. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Al treilea concurs pentru șefia caselor județene de asigurări de sănătate, 

după ce doar 18 candidați au promovat, în total, la primele două concursuri 

Casa Națională de Asigurări de Sănătate va organiza, în perioada următoare, noi 

concursuri pentru ocuparea tuturor posturilor de conducere din cadrul caselor de 

asigurări de sănătate din subordine, care nu au fost până acum ocupate prin 

concurs. CNAS a organizat două concursuri în ultimele luni, însă doar 18 candidați 

au promovat în total - 5 la primul concurs și 13 la al doilea. 

 

"Avem nevoie de profesionişti în conducerea structurilor din teritoriu pentru a fi 

puse unitar în aplicare măsurile reglementate pentru îmbunătăţirea accesului la 

serviciile acordate în sistemul de sănătate şi pentru o utilizare judicioasă a 

fondurilor", a declarat Adrian Gheorghe, preşedintele Casei Naționale de Asigurări 

de Sănătate. 
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La primul concurs, cel din luna mai, doar 5 dintre cei 33 de candidați înscriși au 

fost declarați admiși. Restul au fost declarați respinși sau au absentat. 

 

Cele 5 case județene de asigurări de sănătate unde posturile vacante de directori 

generali au fost ocupate în urma primului concurs sunt CAS Maramureș, CAS Iași, 

CAS Cluj, CAS Tulcea și CAS Bistrița Năsăud. 

 

La cel de-al doilea concurs, organizat în luna iunie, doar 13 candidați din 47 au fost 

declarați admiși. Ceilalți 34 au fost respinși sau au absentat. 

 

Cele 13 case județene de asigurări de sănătate unde posturile vacante de directori 

generali au fost ocupate în urma celui de-al doilea concurs sunt CAS Alba, CAS 

Constanța, CAS Satu Mare, CAS Sălaj, CAS Covasna, CAS Dâmbovița, CAS 

Arad, CAS Brașov, CAS Gorj, CAS Olt, CAS Vâlcea, CAS Botoșani, CAS Bihor. 

 

Casa Națională de Asigurări de Sănătate este, practic, cea mai bogată instituție din 

domeniul sănătății, iar casele județene au de gestionat un buget uriaș: aproape 10 

miliarde de euro în acest an. Casele județene de asigurări de sănătate reprezintă, în 

multe cazuri, "cel mai mare portofel" dintr-un județ, așa cum afirma, recent, fostul 

ministru al Sănătății, Vlad Voiculescu. 

 

Mai multe informaţii privind modul de organizare şi desfăşurare a concursurilor 

aici: https://cnas.ro/posturi-vacante/ 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Proba scrisă la examenul pentru definitivare în învăţământ - miercuri, în 42 

de centre 

Aproape 9000 de candidaţi sunt aşteptaţi să participe, miercuri, începând cu ora 

9,00, la proba scrisă a examenului naţional pentru definitivare în învăţământ, 

sesiunea 2021, care se va desfăşura la 98 de discipline în 42 de centre de examen, 

informează Ministerul Educaţiei. 

 

 

https://cnas.ro/posturi-vacante/
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Potrivit unui comunicat al instituţiei, au fost admişi la proba scrisă cei 8.839 de 

candidaţi (dintr-un total de 9.370 de candidaţi înscrişi la începutul anului şcolar) 

care au îndeplinit cumulativ următoarele condiţii: efectuarea unui stagiu de predare 

în specialitate de cel puţin un an; calificativul pentru anul şcolar în curs "Bine" sau 

"Foarte bine"; media aritmetică a notelor obţinute la inspecţia la clasă şi la 

evaluarea portofoliului profesional - minimum 8 (dar note nu mai mici de 7 la 

fiecare din probele respective). 

 

Candidaţii vor avea acces în sălile de examen, cel mai devreme, la ora 7, 30 şi, cel 

mai târziu, la ora 8, 00, în baza unui document de identitate valabil. Vor fi 

respectate toate măsurile specifice în vigoare, aplicabile în cazul examenelor 

naţionale, referitoare la normele de prevenire şi combaterea răspândirii virusului 

SARS-CoV-2, precizează sursa citată. 

 

Durata de redactare a lucrărilor este de patru ore de la primirea subiectelor, timp ce 

poate fi depăşit numai în cazul candidaţilor cu cerinţe speciale cărora, ca urmare a 

solicitării şi pentru asigurarea egalităţii de şanse, li s-a aprobat acest lucru. 

 

La fel ca în anii anteriori, disciplinele de examen cu cel mai mare număr de 

candidaţi înscrişi sunt: învăţământ preşcolar în limba română (3.006), învăţământ 

primar în limba română (1378), educaţie fizică şi sport (977), psihopedagogie 

specială (423), limba şi literatura engleză (376), respectiv limba si literatura 

română (346), se mai arată în comunicat. 

 

Elaborarea subiectelor, traducerea acestora în limbile minorităţilor naţionale la 

solicitarea candidaţilor, elaborarea baremelor de evaluare şi afişarea acestora, după 

susţinerea probei scrise, pe site-ul subiecte.edu.ro, sunt asigurate de Centrul 

National de Politici şi Evaluare în Educaţie. După finalizarea probei scrise, 

subiectele şi baremele de evaluare se vor afişa şi la avizierele centrelor de examen. 

 

Primele rezultate vor fi afişate în data de 21 iulie, în centrele de examen şi pe site-

ul definitivat.edu.ro, adaugă sursa menţionată. 
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Contestaţiile se depun la centrele de examen în zilele de 21 şi 22 iulie. Rezultatele 

finale se afişează pe 28 iulie la centrele de examen şi pe site-ul menţionat. 

 

Nota la proba scrisă are o pondere de 70% în calculul mediei finale, care, pentru 

promovarea examenului, trebuie să fie de cel puţin 8. 

 

Cadrele didactice promovate dobândesc dreptul de practică în învăţământul 

preuniversitar. Odată obţinută definitivarea în învăţământ, cadrul didactic 

depăşeşte stadiul de debutant şi poate intra pe o rută ascendentă de 

profesionalizare, arată Ministerul Educaţiei.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Protest al artiştilor de la Opera Iaşi. Aceştia cer demiterea lui Beatrice 

Rancea, anchetată de DIICOT 

Artişti ai Operei Naţionale Române din Iaşi au protestat, marţi, pe scările 

instituţiei, nemulţumiţi de faptul că Beatrice Rancea a fost repusă în funcţia de 

manager, deşi este anchetată de DIICOT pentru nereguli financiare, relatează 

Agerpres. 

Beatrice Rancea a fost repusă în funcţie în urmă cu o săptămână, imediat după 

ridicarea controlului judiciar impus într-un dosar instrumentat de DIICOT Iaşi 

pentru nereguli financiare, în urma cărora instituţia ar fi suferit un prejudiciu de 5 

milioane de lei. 

„Am reluat protestele pentru demiterea doamnei Rancea. Solicităm ministrului 

Culturii, Bogdan Gheorghiu, să efectueze cât mai repede evaluarea doamnei 

manager. Dorim să fie o evaluare corectă, ţinând cont de rapoartele Ministerului 

Culturii, Corpului de control al Ministerului Culturii, Curţii de Conturi şi ITM”, a 

declarat Cristina Fântână, solistă la Opera Naţională din Iaşi. 

Şi sindicaliştii din cadrul ONRI solicită Ministerului Culturii să efectueze cu 

celeritate o evaluare corectă în cazul managerului instituţiei culturale ieşene. 
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„Situaţia în cazul de faţă este atipică, dar este oarecum normală pentru România. 

Am înţeles că doamna Rancea va fi evaluată. Transmitem un mesaj ministerului să 

facă o evaluare corectă, în contextul în care există două rapoarte ale Curţii de 

Conturi şi DIICOT, ITM şi ancheta DIICOT. Cerem demiterea doamnei Rancea. 

Dacă nu, se va vedea complicitatea şi faptul că ministerul girează un astfel de 

management defectuos, dezastruos. Amintesc societăţii civile ieşene că România 

modernă s-a născut la Iaşi. Ne dorim ca România modernă a secolului XXI să se 

nască tot la Iaşi, spunând ‘nu’ corupţiei, spunând ‘nu’ abuzurilor, şi să îşi apere 

cetăţenii, să îşi apere artiştii. Cultura ieşeană a fost grav afectată de evenimentele 

petrecute la Opera din Iaşi”, a declarat Aurel Bălae, vicepreşedintele Sindicatului 

Artis din cadrul ONRI Iaşi. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Creditele noi de consum în lei au depăşit în mai nivelul de 2,54 mld. lei, un 

nou record lunar al ultimilor 14 ani. Dobânda medie la creditele de consum în 

lei a urcat în luna mai la 9,39%, după ce în aprilie coborâse la 9,29%, iar în 

2020 a fost preponderent în jurul a 10% 

 

În primăvara anului 2020 creditarea înregistrase un declin puternic din cauza 

blocajului determinat de starea de urgenţă impusă în contextul pandemiei de 

COVID-19. În mai 2020, volumul finanţărilor de consum în lei coborâse sub 

pragul de 1 mld. lei. 
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Dobânda medie la creditele de consum în lei a urcat în luna mai la 9,39%, după ce 

în aprilie coborâse la 9,29%, iar în 2020 a fost preponderent în jurul a 10% ♦ În 5 

luni din 2021 finanţările retail noi în lei au ajuns la 11,2 mld. lei, cu 3,9 mld. lei 

mai mari, respectiv cu 54,3% peste nivelul din perioada similară din 2020. 

Românii au luat în luna mai 2021 credite noi de consum în lei în volum de peste 

2,54 miliarde de lei, cel mai mare nivel lunar din ultimii 14 ani şi de circa 2,66 ori 

mai mare comparativ cu volumul din mai 2020. 

În primăvara anului trecut creditarea înregistrase un declin puternic din cauza blo-

cajului determinat de starea de urgenţă impusă în contextul pandemiei de COVID-

19. În mai 2020, volumul finanţărilor de consum în lei coborâse sub pragul de 1 

miliard de lei. 

Pe palierul creditelor noi de consum în euro, volumul a scăzut în luna mai la 1,39 

milioane de euro (echivalentul a 6,84 mil. lei), de aproape 13 ori mai mic decât 

volumul din mai 2020. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Energia electrica, combustibilii si tutunul s-au scumpit cel mai mult in 

ultimul an. Cum au evoluat preturile alimentelor 

Energia electrica, combustibilii si tutunul s-au scumpit cel mai mult in ultimul an, 

in timp ce serviciile de transport aerian au inregistrat cele mai semnificative 

scaderi de tarife, potrivit datelor Institutului National de Statistica publicate marti. 

 

In intervalul iunie 2020 - iunie 2021, preturile la energie electrica au urcat cu 

16,97%, la combustibili cu 11,75%, la tutun si tigari cu 7,03%, iar in transportul 

aerian au fost consemnate scaderi de pret de 20%. 

 

In ceea ce priveste alimentele, in ultimul an cel mai mult s-au scumpit uleiul 

comestibil - 15,91%, pestele proaspat - 5,3% si branza de oaie - 5,18%, iar cele 

mai importante scaderi de pret au fost inregistrate la cartofi - 23%, citrice si alte 

fructe meridionale - 7,6% si fructele proaspete - 5,47%. 
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De la inceputul acestui an, uleiul s-a scumpit cu 11,69%, fructele proaspete cu 

11,3%, iar cartofii cu 9,23%, in timp ce ouale au fost mai ieftine cu 4,6%, iar 

fasolea boabe si alte leguminoase cu 0,3%. 

 

La categoria marfuri nealimentare, in ultimul an cele mai mari cresteri de pret au 

fost consemnate la energie electrica - 16,97%, combustibili - 11,75% si tutun tigari 

- 7,03%, in timp ce ieftinirile cele mai importante au fost la gaze - 2,16% si energie 

termica - 0,2%. 

 

De la inceputul anului 2021, pretul la combustibili a urcat cu 9,01%, la energie 

electrica cu 8,22% si la tutun tigari cu 3,04%. 

 

In ultimul an, romanii au platit cel mai mult pentru serviciile postale (plus 5,53%), 

cele de ingrijire medicala (4,48%) si de apa, canal, salubritate (4,39%). In schimb, 

calatoriile cu avionul s-au ieftinit cu 14,38%. 

 

De la inceputul anului in curs, cele mai mari majorari de tarife au fost inregistrate 

la servicii postale (5,51%), apa, canal, salubritate (2,97%) si reparatii auto, 

electronice si lucrari foto (2,81%) iar singura scadere de tarife a fost inregistrata la 

serviciile de transport aerian - (20%). 

 

Rata anuala a inflatiei a urcat la 3,9% in luna iunie 2021, de la 3,8% in mai, in 

conditiile in care marfurile nealimentare s-au scumpit cu 5,71%, marfurile 

alimentare cu 2,17%, iar serviciile cu 1,59%, potrivit datelor publicate marti de 

Institutul National de Statistica (INS). 

 

Preturile de consum in luna iunie 2021 comparativ cu luna mai 2021 au crescut cu 

0,3%, iar rata inflatiei de la inceputul anului (iunie 2021 comparativ cu decembrie 

2020) este 3,4%. 

 

Conform Raportului trimestrial asupra inflatiei publicat de Banca Nationala a 

Romaniei, rata anuala a inflatiei IPC se va inscrie pe o traiectorie pronuntat 

ascendenta in lunile urmatoare si va atinge nivelul de 4,1% in luna decembrie. 

(Sursa: ziare.com) 

https://ziare.com/economie/rata-inflatiei/inflatie-romania-bnr-economie-1690203
https://ziare.com/economie/rata-inflatiei/
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 Toți pasagerii care sosesc pe aeroportul Henri Coandă din țările aflate pe 

lista galbenă și au certificat digital european Covid sau un test PCR pot utiliza 

fluxul verde fără control DSP. Regula se aplică și celor care dețin certificatul 

și vin din țările de pe lista roșie. 

UPDATE: CNAB a transmis o clarifiare privind certificatele emise în UK (sau în 

țări din afara UE), acestea nefiind valabile pentru accesul pe culoarul verde. 

Compania Națională de Aeroporturi București a comunicat că pasagerii care au 

certificatului digital european nu mai trec prin controlul DSP din aeroport. 

 Toți pasagerii care provin din țări aflate pe lista galbenă pot utiliza fluxul 

verde (fără control DSP) dacă prezintă un certificat digital european Covid 

sau un test PCR efectuat cu cel mult 72 ore înainte de îmbarcare. 

 Toți pasagerii care provin din țări aflate pe lista roșie pot utiliza, de 

asemenea, fluxul verde, dar numai dacă prezintă un certificat digital 

european COVID. Certificatele digitale emise de Marea Britanie nu sunt 

valabile. 

Pentru a beneficia de această facilitate, pasagerii trebuie să prezinte acest document 

personalului din aeroport, la punctul de acces pe culoarul verde. 

“Rugăm pasagerii să își actualizeze permanent informațiile privind intrarea în 

țară, acestea suferind modificări frecvente. 

De asemenea, insistăm ca pasagerii care sosesc din țări aflate pe lista roșie sau 

galbenă să își completeze din timp formularul solicitat de autoritățile sanitare din 

România. Acesta poate fi descărcat de pe site-urile companiilor aeriene sau 

www.mae.ro 

Având în vedere că traficul de pasageri în sezonul de vară este în creștere iar 

regulile impuse de pandemie prevăd controale suplimentare, timpii de așteptare 

pentru formalități (check-in, control de frontieră) dar și pentru preluarea 

bagajelor pot crește în orele de vârf; totuși, aceștia nu depășesc, de regulă, timpii 

de așteptare de pe celelalte aeroporturi europene. Prezența din timp, la aeroport, 

pentru pasagerii care urmează să decoleze, este în continuare recomandată ferm“, 

precizează biroul de presă al CNAB. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Productia industriala a crescut cu 16,9% in primele cinci luni ale anului 

Productia industriala a crescut cu 16,9% ca serie bruta si cu 17,5% ca serie ajustata 

in functie de numarul de zile lucratoare si de sezonalitate in primele cinci luni ale 

anului, comparativ cu perioada similara din 2020, potrivit unui comunicat remis 

marti AGERPRES de Institutul National de Statistica (INS). 

 

Fenomenul a fost sustinut de cresterile inregistrate de industria prelucratoare 

(19,2%) si de productia si furnizarea de energie electrica si termica, gaze, apa calda 

si aer conditionat (12,1%). Industria extractiva a scazut cu 3,8%. 

 

Ca serie ajustata in functie de numarul de zile lucratoare si de sezonalitate, 

productia industriala a crescut cu 17,5% in primele 5 luni ale anului, datorita 

cresterilor inregistrate in industria prelucratoare (+19,3%) si in productia si 

furnizarea de energie electrica si termica, gaze, apa calda si aer conditionat 

(+12,1%). Industria extractiva a scazut cu 4,6%. 

 

In luna mai 2021, productia industriala a scazut fata de luna precedenta cu 6,0% ca 

serie bruta si cu 8,5% ca serie ajustata in functie de numarul de zile lucratoare si de 

sezonalitate. 

 

Productia industriala (serie bruta) s-a diminuat in luna mai ca urmare a scaderilor 

inregistrate de productia si furnizarea de energie electrica si termica, gaze, apa 

calda si aer conditionat (-9,9%), industria prelucratoare (-5,4%) si industria 

extractiva (-4,0%). 

 

Scaderea productiei industriale, serie ajustata in functie de numarul de zile 

lucratoare si de sezonalitate, a fost cauzata de scaderile inregistrate de cele trei 

sectoare industriale: industria prelucratoare (-11,9%), industria extractiva (-5,9%) 

si productia si furnizarea de energie electrica si termica, gaze, apa calda si aer 

conditionat (-3,8%). 

 

 

https://ziare.com/economie/exporturi/deficit-comercial-romania-ins-1690048
https://ziare.com/economie/stiri-economice/salariul-mediu-net-a-scazut-in-mai-pana-la-3-492-lei-1690014
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Fata de luna mai din 2020, productia industriala (serie bruta) a crescut cu 28,9%, 

ca efect al cresterilor inregistrate de industria prelucratoare (+32,9%), productia si 

furnizarea de energie electrica si termica, gaze, apa calda si aer conditionat 

(+14,9%) si industria extractiva (+8,5%). 

 

Productia industriala, serie ajustata in functie de numarul de zile lucratoare si de 

sezonalitate, a fost mai mare cu 30,3%, ca urmare a cresterilor inregistrate de 

industria prelucratoare (+32,1%), productia si furnizarea de energie electrica si 

termica, gaze, apa calda si aer conditionat (+14,9%) si industria extractiva 

(+8,6%). 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Înscrieri online: Fonduri europene de câte 75.000 euro pentru femei care fac 

afaceri tech 

Femeile din România și Republica Moldova care au înființat startup-uri de 

tehnologie pot obține fonduri nerambursabile de câte 75.000 de euro, printr-un nou 

program lansat, marți, de Comisia Europeană în Uniunea Eurpeană și statele 

asociate. 

 Înscrierile în proiectul-pilot Women TechEU se fac AICI, până pe 10 noiembrie 

2021. 

Până la 50 de start-up-uri deep tech promițătoare din statele membre ale UE și din 

țările asociate vor fi finanțate în urma acestei prime cereri de propuneri - a anunțat, 

marți, Comisia Europeană, într-un comunicat transmis StartupCafe.ro. 

Ajutoarele de stat pentru HoReCa, prin Banca Transilvania. Credit-punte fără 

garanții 

Măsura 2: De ce își publică antreprenorii anunțurile pe StartupCafe.ro 

Condiții de participare pentru aplicanți: 

 să fie femei: 

https://eic.ec.europa.eu/eic-funding-opportunities/european-innovation-ecosystems/women-techeu_en#ecl-inpage-574
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 să fie fondatoare sau cofondatoare ale unor startup-uri deep tech (tehnologii 

profunde) aflate în stadiu incipient de dezvoltare (early stage). 

 Să dețină poziții de top în firmele respective: CEO (director general), CTO 

(director tehnic) sau echivalent. 

 Startup-ul trebuie să fie înregistrat și stabilit de cel puțin 6 luni, la data 

depunerii cererii, într-unul dintre statele membre UE (inclusiv România) sau 

statele asociate în programul Horizon EuropeSearch (inclusiv Republica 

Moldova). 

Schema face parte din noul program privind ecosistemele de inovare al 

programului-cadru Orizont Europa, consolidat de Consiliul european pentru 

inovare (CEI). 

Schema va oferi sprijin financiar start-up-urilor conduse de femei prin granturi în 

valoare de 75.000 EUR, precum și îndrumare și mentorat de cea mai bună calitate 

prin intermediul programului CEI privind rolul de lider al 

femeilor Programul Accelerator al CEI  vizează, de asemenea, start-up-urile 

conduse de femei, dar noua schemă „Women TechEU” oferă sprijin în etapa 

inițială, formatoare a companiilor, cu scopul de a crește numărul de femei care își 

înființează propriile companii. 

Datele Comisiei Europene arată că doar 15% dintre companiile noi (”start-up-uri”) 

inovatoare sunt înființate sau co-înființate de femei, iar numai 6% dintre ele au 

echipe de fondatori formate exclusiv din femei. 

Aceste firme conduse de femei mobilizează mai puțin capital de risc decât cele cu 

echipe de conducere de sex masculin, inclusiv în etapa vitală de început în care se 

fac investițiile, iar sumele pe care le mobilizează tind să fie mai mici. În întreaga 

Europă, aproximativ 5% din capitalul de risc este alocat unor echipe mixte și doar 

2% unor echipe formate exclusiv din femei. 

„Women TechEU” abordează acest decalaj de gen în materie de inovare prin 

sprijinirea companiilor deep-tech conduse de femei aflate în faza incipientă, care 

prezintă cel mai ridicat grad de risc. 

 

https://ec.europa.eu/info/research-and-innovation/funding/funding-opportunities/funding-programmes-and-open-calls/horizon-europe/european-innovation-ecosystems_en
https://eic.ec.europa.eu/index_en
https://eic.ec.europa.eu/index_en
https://eic.ec.europa.eu/news/european-innovation-council-launches-women-leadership-programme-innovative-entrepreneurs-and_en
https://eic.ec.europa.eu/news/european-innovation-council-launches-women-leadership-programme-innovative-entrepreneurs-and_en
https://eic.ec.europa.eu/eic-funding-opportunities/eic-accelerator_en
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Mariya Gabriel, comisarul pentru inovare, cercetare, cultură, educație și tineret, a 

declarat: 

„Prin intermediul „Women TechEU”, dorim să creștem numărul de start-up-uri 

conduse de femei și să creăm un ecosistem european de tehnologii deep-tech mai 

echitabil și mai prosper. Considerăm că sprijinul acordat astăzi femeilor 

fondatoare din domeniul tehnologiilor profunde le va spori șansele de succes și va 

stimula ecosistemul european general de inovare prin atragerea unui număr mai 

mare de talente feminine.” 

(Sursa: startupcafe.ro) 

 

 Romania, cea mai slaba productivitate a resurselor naturale din UE in 2020. 

Diferenta colosala fata de Tarile de Jos 

Productivitatea resurselor naturale in Romania este in scadere constanta in ultimii 

ani  

Romania a avut in anul 2020 o productivitate a resurselor naturale mai redusa decat 

Bulgaria, plasandu-se pe ultimul loc in Uniunea Europeana (U.E.), arata datele 

publicate marti, 13 iulie, de Eurostat. 

 

Raportul mai arata ca productivitatea resurselor naturale in Romania este in 

scadere constanta in ultimii ani, de la 0,45 euro/kg, in 2018, la 0,42 euro/kg, in 

2019, si 0,38 euro/kilogram, in 2020. 

 

Pe langa Romania si vecinii de la sud, Estonia mai are o productivitate a resurselor 

naturale mai mica de 1 PPS (n.r. - Purchasing Power Standard, Standardul Puterii 

de Cumparare) pe kilogram. La polul opus, se situeaza Tarile de Jos cu o 

productivitate a resurselor naturale de 4,7 PPS/kg, urmate de Luxemburg 3,9 

PPS/kg si Italia 3,7 PPS/kg. 

 

In functie de paritatea puterii de cumparare (moneda artificiala care inlatura 

diferentele de preturi intre tari), Romania si Bulgaria raman pe ultimele locuri in 

U.E. dupa productivitatea resurselor, cu 0,8 PPS/kg in Bulgaria si 0,7 PPS/kg in 

Romania. 

https://ziare.com/economie/eurostat/
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Nivelul productivitatii resurselor variaza foarte mult intre statele membre ale U.E. 

Aceste diferente pot fi explicate prin resursele naturale ale unei tari, diversitatea 

activitatilor sale industriale, rolul jucat de sectorul serviciilor si de activitatile de 

constructie, precum si prin amploarea si modelele consumului sau si de diversele 

sale surse de energie. 

 

Indicele productivitatii resurselor naturale sporeste cand puterea economiei (n.r. - 

masurata in PIB pe cap de locuitor) creste cu o viteza mai mare decat consumul de 

materii prime. 

 

Practic, Romania sufera de consum mare de materii prime la o productivitate 

redusa. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Drulă, întâlnire „excelentă” cu însărcinatul cu afaceri al 

Ambasadei SUA: „Am discutat importanța statului de drept și a unui mediu 

predictibil pentru business” 

„GREAT MEETING TODAY! O întâlnire de lucru excelentă cu dl. David Muniz, 

Chargé d’Affaires al Statelor Unite ale Americii la București”, se arată în postarea 

ministrului Transporturilor. 

Cătălin Drulă a precizat că temele discuției au fost „infrastructură, despre 

dezvoltare economică și importanța statului de drept și a unui mediu predictibil 

pentru business”. 

De asemenea, ministrul a adăugat că a discutat „pe larg” cu Muniz inclusiv despre 

„reformă și profesionalism”, pe care le descrie drept „elemente-cheie în a obține 

rezultate vizibile pentru cetățeni”. 

În finalul postării, Drulă și-a exprimat bucuria că împărtășesc o „viziune comună” 

și a încheiat mesajul prin replica „We are stronger together” („Suntem mai 

puternici împreună”). 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://ziare.com/economie/pib/
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 Klaus Iohannis: Trebuie să recunoaștem că vocea UE în plan global este una 

mică. Relația transatlantică pentru noi este vitală 

Președintele Klaus Iohannis a spus, marți, la lansarea dezbaterii naționale despre 

viitorul Europei, că proiectul european este unul de succes, însă „trebuie să 

recunoaștem că vocea UE în plan global este una mică”. Președintele a amintit că 

relația transatlantică este vitală atât pentru Româna cât și pentru Uniunea 

Europeană. 

Klaus Iohannis a precizat că politica externă a unui stat este „cea mai importantă 

piatră din coroana suveranității” și că pentru România este de o importanță vitală. 

„Politica externă este un atribut național. Este cea mai importantă piatră din 

coroana suveranității. Nu sunt semne că statele din UE ar dori să renunțe la o 

politică externă. Pentru România și pentru mine aceste chestiuni sunt de o 

importanță vitală. Din acest motiv am cultivat și cultivăm relații care sunt benefice 

pentru România și ne asigură securitatea națională, cum este parteneriatul cu 

SUA”, a declarat președintele. 

Acesta a vorbit despre importanța apartenenței la UE, însă a transmis că relația 

transatlantică este „coloana vertebrală a civilizației”. 

„În plan economic, dacă vorbim de securitatea economică, apartenența la UE este 

clar ceea ce vine în sprijinul economiei românești. Se simte în buzunarul fiecărui 

român. Relația transatlantică este coloana vertebrală a civilizației, a culturii 

democratice în care trăim. Aceste lucruri nu pot fi înlocuite prin nimic. Și relația 

transatlantică pentru noi este vitală. Este la fel de valabil și pentru UE.  Am salutat 

expres noua abordare a relației transatlantice”, a spus Iohannis. 

Președintele a transmis cu ocazia lansării dezbaterii naționale despre viitorul 

Europei că UE este un proiect de succes, dar Uniunea nu se descurcă prea bine cu 

crizele externe. 

„Suntem în UE fiindcă noi credem în acest proiect, este un proiect de mare succes 

și de multe ori uităm să vorbim despre aceste lucruri și lăsăm spațiul deschis 

populiștilor și euroscepticilor care strigă foarte tare dar nu realizează lucruri. Nu 

vedem un populist care face să funcționeze mai bine o economie. 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/presedintele-a-lansat-dezbaterea-nationala-privind-viitorul-europei-o-discutie-deschisa-despre-cum-sa-obtinem-mai-multa-europa-1596763
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/presedintele-a-lansat-dezbaterea-nationala-privind-viitorul-europei-o-discutie-deschisa-despre-cum-sa-obtinem-mai-multa-europa-1596763
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Însă, dacă ne uităm în jur vedem că UE este un succes în domeniul economic, în 

domeniul colaborării sper și în domeniul gestionării crizelor. Dar din păcate dacă 

ne uităm la greutatea globală a UE trebuie să recunoaștem că vocea UE în plan 

global este una mică.  Putem să ne uităm la crizele care sunt la pragul ușii noastre. 

Siria-UE în acea ecuație nu a contat. Nordul Africii, cu toate crizele, să nu mai 

vorbim de alte crize în zone mai îndepărtate”, a declarat Klaus Iohannis. 

Președintele este de părere că „nu trebuie să renunțăm foarte repede la politica 

externă națională, dar să fim conștienți că dacă UE vrea să aibă greutate atunci 

trebuie să lucrăm mult mai mult împreună și să avem o politică externă și de 

securitate comună.” 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Şeful Statului Major al Apărării, vizită oficială în SUA 

Şeful Statului Major al Apărării, generalul-locotenent Daniel Petrescu, efectuează 

în perioada 12-18 iulie o vizită oficială în Statele Unite ale Americii, prilej cu care 

se va întâlni cu preşedintele Comitetului Întrunit al Şefilor de State Majore din 

Armata SUA, generalul Mark A. Milley, şi cu alţi oficiali militari NATO şi 

americani de rang înalt, informează Ministerul Apărării Naţionale. 

 

Potrivit sursei citate, vizita oficialului român se încadrează în acţiunile de 

consolidare a cooperării cu Statele Unite în domeniul apărării. 

 

"Relaţiile solide şi dinamice de colaborare dintre militarii români şi americani 

reprezintă o componentă vitală a Parteneriatului Strategic, care urmăreşte 

consolidarea securităţii României şi promovarea ţării noastre ca vector de 

stabilitate în Europa de Sud-Est", precizează MApN.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 

https://www.mapn.ro/cpresa/17050_Vizita-%C8%98efului-Statului-Major-al-Ap%C4%83r%C4%83rii-%C3%AEn-SUA
https://www.mapn.ro/cpresa/17050_Vizita-%C8%98efului-Statului-Major-al-Ap%C4%83r%C4%83rii-%C3%AEn-SUA
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 UE aproba planurile de redresare pentru 12 state membre. Ce se intampla 

cu PNRR-ul Romaniei 

Ministrii europeni ai Finantelor urmeaza sa aprobe marti, 13 iulie, planurile de 

redresare pentru 12 state membre, inclusiv Italia, Spania si Franta, ceea ce va 

deschide calea pentru prima transa de granturi si imprumuturi din programul UE 

destinat stimularii investitiilor, transmite Reuters. 

 

La reuniunea lor de la Bruxelles, ministrii de Finante din UE sunt asteptati sa dea 

unda verde planurilor de redresare pregatite de Austria, Belgia, Danemarca, Franta, 

Germania, Grecia, Italia, Letonia, Luxemburg, Portugalia, Slovacia si Spania, 

sustin oficialii europeni consultati de Reuters, in ceea ce va fi primul lot de 

aprobari. 

 

Planurile prezentate de restul de 15 state membre UE, inclusiv PNRR-ul Romaniei, 

urmeaza a fi evaluate la o data ulterioara. 

 

La finele lunii iunie, Comisia Europeana a trimis ministrilor europeni de Finante o 

evaluare pozitiva cu privire la primele 12 planuri de redresare. Ulterior, la 

inceputul lunii iulie, a emis o evaluare pozitiva cu privire la planurile trimise de 

Slovenia, Cipru, Croatia si Lituania, ce urmeaza a fi analizate de ministrii 

Finantelor la finele acestei luni. 

 

Planurile nationale de redresare au nevoie de aprobarea unei majoritati calificate a 

guvernelor UE, ceea ce inseamna ca este putin probabil sa fie blocate. "Nu ne 

asteptam la surprize", a spus un oficial european implicat in procesul de aprobare. 

 

La sosirea sa la reuniunea de la Bruxelles, comisarul european pentru Economie, 

Paolo Gentiloni, a confirmat faptul ca marti urmeaza sa fie aprobate 12 planuri de 

redresare. "In saptamanile urmatoare vor fi eliberate pre-finantarile pentru aceste 

12 tari", a spus Gentiloni. 

Pre-finantarile se ridica la 13% din cele aproape 700 miliarde de euro puse la 

dispozitie de UE sub forma de granturi si imprumuturi in cadrul unei mecanism 

extraordinar pentru relansarea post-pandemie.  

https://ziare.com/economie/transa/
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Banii vor fi platiti in decurs de doua luni dupa aprobarea de catre ministri de 

Finante. 

 

Mecanismul de redresare si rezilienta (MRR) ca pilon principal al instrumentului 

financiar #NextGenerationEU prin care Uniunea Europeana ofera sprijin statelor 

membre, are alocata suma de 29,9 miliarde de euro pentru Romania. 

 

Comisia Europeana ar putea aproba la inceputul toamnei Planul National de 

Redresare si Rezilienta (PNRR) al Romaniei, iar in acel moment tara va primi 

prima transa de 13% din suma, a declarat la inceputul acesteiluni Marius Vasiliu, 

secretar de stat, in Ministerul Investitiilor si Proiectelor Europene (MIPE). 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Comisia Europeană adoptă „Fit to 55”. Renovarea ecologică a clădirilor din 

întreaga Uniune împarte Europa în două 

Uniunea Europeană intenționează să mărească presiunea pe statele membre pentru 

ca acestea să își facă clădirile mai eficiente din punct de vedere energetic, iar acest 

lucru ar putea duce la o nouă confruntare între Bruxelles și unele țări, dar și la o 

reacție de opoziție din partea populiștilor, scrie Politico. 

Comisia Europeană are în plan reducerea emisiilor de gaze cu efect de seară cu cel 

puțin 55% până în 2030, iar pentru a realiza acest lucru e nevoie de o schimbare 

radicală în felul în care clădirile funcționează. În jur de trei sferturi dintre clădirile 

europene sunt ineficiente energetic, iar ele sunt responsabile pentru peste o treime 

din emisiile blocului european. 

Comisia vrea să pună pe agendă această problemă în 14 iulie, în cadrul pachetului 

„Fit for 55”, un pachet legislativ semnificativ, menit să includă angajamentele 

climatice ale blocului, noi ținte de eficiență energetică și o propunere  de a extinde 

programul de „carbon trading” și pentru clădiri. 

 

 

https://www.politico.eu/article/eu-green-renovation-push-raises-the-heat-on-eu-countries/?fbclid=IwAR2wDGtcdU_Epw5FVXifWgtmnTqTHELk_l_pmNyuVx1SEgc2HxHONaUJ9LQ
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Însă, aceste noi măsuri ar putea pune din nou presiune pe relația UE cu țările 

membre. Acestea vor fi nevoite să înceapă lucrări de renovare costisitoare în 

sectorul public dar și să se confrunte cu furia proprietarilor de locuințe și chiriașilor 

care se vor vedea în situația de a plăti facturi mai mari la căldură. 

Guvernele sunt temătoare, în special, de propunerea Comisiei pentru un sistem de 

plafonare și schimb de carbon, care ar obliga furnizorii de căldură pe bază de 

combustibili fosili să cumpere permise pentru emisiile lor, ceea ce ar putea crește 

și prețurile la energie. 

Criticii acestor propuneri, inclusiv premierii Poloniei, Sloveniei, Letoniei și 

Luxemburgului, spun că toate costurile crescute vor fi plătite de cei mai săraci. 

Franța este și ea circumspectă cu privire la felul în care vor crește prețurile la nivel 

local, mai ales după protestele masive ale Vestelor Galbene ca răspuns la creșterile 

de taxe la benzină din 2018. 

Țintele crescute de eficiență au împărțit statele UE în două tabere 

Noile măsuri ar trebuie să crească puternic presiunea pe statele membre pentru a 

începe implementarea unor politici ambițioase de renovare pentru a atinge țintele 

europene. 

Pachetul „Fit for 55”ar trebui să aducă ținta de eficiență energetică a blocului de la 

32,5% la 37% și să dubleze obligațiile anuale de economie de energie ale țărilor 

membre, care vor crește de la 0.8% la 1,5% - țările vor trebui să își reducă 

consumul cu acea valoare în fiecare an. 

O versiune inițială a directivei propune inclusiv renovarea tuturor clădirilor 

publice, de la spitale locale, primării, teatre muncipale și locuințe publice. 

„Până la acest moment, exista o obligație să renovăm 3% dintre clădirile publice în 

fiecare an, însă asta se aplica doar guvernului central. În Germania, de exemplu, 

erau acoperite doar clădirile ministerelor din Berlin, deci mai puțin de 0,5% din 

total”, spune Brook Riley șeful departamentului pentru relații europene de la 

compania multinațională daneză Rockwool. 
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Unele țări, însă, par că au acceptat provocarea. Guvernul spaniol a făcut din 

îmbunătățirea eficienței energetice, principalul element al planului său de 

recuperare și a alocat 7,8 miliarde din fonduri europene pentru a efectua cea mai 

mare schemă de renovare de locuințe private și clădiri publice din istoria țării. 

„Spania este conștientă de importanța renovărilor în reducerea consumului de 

energie al clădirilor noastre”, a spus ministra pentru tranziție ecologică din Spania, 

Theresa Ribera. 

Programul nostru are ca obiectiv „înverzirea” orașelor Spaniei cu măsuri care 

țintesc clădirile ineficiente construite înainte de 2007. Include, de asemenea, un 

plan făcut special pentru zona rurală a țării, care ar trebui nu doar să micșoreze 

consumul de energie dar și să creeze locuri de muncă „verzi”. 

Alte țări nu sunt atât de entuziasmate de posibilitatea începerii renovărilor în masă. 

În Portugalia, guvernul deja se străduiește să rezolve problema „sărăciei 

energetice” rezultată din faptul că multe clădiri nu sunt izolate corespunzător și 

avertizează că eficiența energetică la nivelul cerut de UE va aduce „provocări 

uriașe”. 

Lisabona a alocat o sumă modestă, de doar 600 de milioane de euro, pentru 

îmbunătățirea eficienței energetice, în planul său de redresare. „Nu avem bani 

infiniți pentru a face asta”, spune Joao Pedro, ministrul portughez al mediului, 

subliniind că Portugalia are nevoie de mult ajutor din partea UE pentru a atinge 

astfel de ținte. 

Dincolo de costurile uriașe, multe țări se vor confrunta cu dificultăți serioase în ce 

privește realizarea fizică a renovărilor la viteza și scara necesară pentru a atinge 

țintele. 

„Bani publici, investiții instituționale, împrumuturi bancare. Banii sunt sau vor fi 

puși la dispoziție. Problema este forța de muncă birocratică din ministere, guverne 

regionale și administrații municipale, care lipsește, iar guvernele vor trebui să facă 

în așa fel încât să găsească oamenii care să poată să facă această muncă”. 
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Atenuarea riscurilor sociale 

Cea mai mare provocare, va fi, însă, efectuarea acestui plan fără exacerbarea 

inegalităților sociale și fără să provoace un val de proteste. Franța, acolo unde 

instabilitatea produsă de protestele Vestelor galbene este încă vie în mintea 

guvernanților, pregătește noi reglementări pentru a evita noi proteste prin 

furnizarea sprijinului pentru gospodăriile mai sărace. 

Franța a alocat aproape 7 miliarde pe parcursul a doi ani pentru renovarea clădirilor 

publice, locuințelor publice dar și celor private – „tranziția ecologică și mai ales 

renovarea locuințelor trebuie să ia în calcul și inegalitățile sociale. Dacă o dezvolți 

simplu și te asiguri că granturile sunt mai mari pentru locuințe cu venituri mici, 

atunci oamenii vor fi implicați”. 

Guvernul francez a fost atent și să nu impună cetățenilor responsabilitatea pentru 

renovări – deși legislația prevede măsuri care să le promoveze, le face obligatorii 

doar pentru proprietarii care vor să închirieze începând din 2025. 

Europarlamentarul francez Pascal Canfin, din Renew Europe, se opune măsurilor 

și argumentează că acestea „se vor baza pe redistribuția resurselor, pentru că 

bugetul pentru combustibili și încălzire iau o parte proporțional mai mare din 

bugetul celor mai sărace gospodării și mai puțin din cel al celor mai bogate”. 

Comisia a răspuns acestor îngrijorări prin crearea unui Fond Social pentru 

Acțiunea Climatică, menit să protejeze gospodăriile sărace de costuri mai mari la 

facturile de energia – „scopul este să-i ajutăm pe cei care sunt afectați 

disproporționat de aceste schimbări”, a spus Frans Timmermans. 

Timmermans a recunoscut că există posibilitatea nor tensiuni sociale, dar a 

subliniat că se teme mai mult de criza climatică și de ecocidul care poate veni ca o 

consecință a ei. 

„Dacă nu facem nimic, vom pierde controlul crizei climatice, iar cei care vor 

pierde cel mai mult vor fi tot cei săraci. Când propun aceste schimbări, le propun 

pentru că nu mai avem de ales, dar știu că le putem face cu solidaritate”, a adăugat 

Timmermans. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Guvernele să măsoare pierderile de învățare din pandemie, îndeamnă 

UNESCO, UNICEF, Banca Mondială și OECD. Organizațiile insistă pe 

nevoia de acțiuni remediale, care nu există deloc într-o treime dintre țările 

lumii 

Țările lumii care nu au evaluat pierderile de învățare ale elevilor în timpul 

pandemiei Covid-19 sunt îndemnate să o facă, într-un raport comun publicat marți 

de UNESCO, UNICEF, Banca Mondială și OECD. Documentul, bazat pe un al 

treilea sondaj pe tema școlii în pandemie realizat în rândul autorităților din 143 de 

națiuni ale lumii în februarie-mai 2021, arată că, în perioadele de predare la 

distanță, profesorii au primit sprijin considerabil, dar de multe ori insuficient, 

având în vedere proporțiile problemelor apărute. Pe de altă parte, la nivelul 

elevilor, pierderile de învățare au fost majore și necesită acțiuni remediale care, în 

continuare, în circa o treime din țările lumii nu există deloc. 

Potrivit raportului citat, în 2020, la nivel global, școlile fuseseră închise timp de 79 

de zile în medie, valoare considerabil mai mică, de sub două luni (53 de zile) în 

țările bogate, dar de aproape 4 luni (115 zile) în țările cu venituri mici și mijlocii. 

La 1 februarie 2021, una din cinci țări avea încă școlile închise din cauza 

pandemiei. 

Acest lucru a însemnat că elevii afectați au avut parte de o scădere abruptă a 

nivelului de învățare și de un progres mult mai lent decât într-un an obișnuit. 

Organizațiile care au realizat raportul îndeamnă statele lumii să facă eforturi pentru 

a măsura pierderile de învățare înregistrate, pentru a putea estima clar acțiunile de 

recuperare pe care trebuie să le ia sistemele de educație. Și aceasta în condițiile în 

care doar o treime dintre statele participante la studiu au declarat că au luat măsuri 

pentru a măsura pierderile de învățare învățământul primar și gimnazial, prin 

evaluări standardizate, în 2020, 58% dintre țări făcând evaluări la clasă.  

 “Măsurarea pierderilor de învățare este un prim pas critic pentru a ameliora 

consecințele. E vital ca țările să investească în evaluarea magnitudinii unor 

asemenea pierderi, pentru a implementa măsurile remediale adecvate”, arată 

raportul. 

 

https://www.oecd-ilibrary.org/education/what-s-next-lessons-on-education-recovery_697bc36e-en
https://www.oecd-ilibrary.org/education/what-s-next-lessons-on-education-recovery_697bc36e-en
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Din acest punct de vedere, documentul arată că mulți copii vor reveni la clasă, în 

următorul an școlar, fără să-și fi putut însuși largi părți din materie. Din punct de 

vedere al acțiunilor remediale, studiul citat arată că, la nivel global, peste două 

treimi dintre țări declară că au luat astfel de măsuri, dar cele mai multe dintre 

acestea sunt țări cu venituri medii spre mari sau mari.  

Din punct de vedere al cadrelor didactice, raportul arată că, după închiderile din 

2020, cele mai multe țări din țările cu venituri mari (69%) au cerut tuturor 

profesorilor să se angajeze în predarea la distanță, dar numai 25% dintre țările cu 

venituri mici au făcut acest lucru. Dar, la nivel global, doar 3 din 10 țări în 2020 și 

4 din 10 țări în 2021 au angajat profesori pentru a sprijini actul educațional după 

redeschidere. 

 Cele mai multe țări (89%) au oferit profesorilor indicații pentru predarea la 

distanță, iar 78% declară că au oferit sprijin emoțional și psihologic 

profesional. Cele mai multe țări cu venituri medii și mari au oferit 

profesorilor conținut adaptat predării la distanță, iar în majoritatea statelor 

profesorii au fost declarați categorie prioritară pentru vaccinare, măsură pe 

care guvernele sunt îndemnate să o continue în pregătirile pentru viitorul an. 

“Pe măsură ce sistemele educaționale înaintează, măsurarea nivelului de învățare 

se va dovedi mai importantă ca oricând. Liderii de sistem trebuie să înțeleagă 

măsura pierderilor de învățare și să se asigure că elevii, inclusiv cei mai mici dintre 

ei, primesc sprijin adecvat. E nevoie să construiască pe baza investițiilor făcute 

deja în sistemele de învățare la distanță, pentru a crea sisteme rezistente, care pot 

să facă față impactului unor crize viitoare. Mai ales țările cu venituri mici ar trebui 

să primească sprijin pentru a face același lucru”, conchide raportul. 

Raportul detaliat poate fi consultat aici. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 

 

https://www.oecd-ilibrary.org/education/what-s-next-lessons-on-education-recovery_697bc36e-en
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 Acord politic: Europenii vor putea cere instituțiilor UE să-și modifice 

documentele care afectează mediul 

Comisia Europeană salută acordul politic provizoriu între Parlamentul European și 

Consiliu cu privire la modificarea Regulamentului Aarhus, care va permite un 

control public sporit al actelor UE ce afectează mediul, potrivit unui comunicat de 

presă. Astfel, modificarea va îmbunătăți posibilitățile societății civile de a solicita 

instituțiilor UE să își revizuiască documentele în vederea asigurării unei mai bune 

protecții a mediului și acțiuni mai eficace în domeniul climei. 

“Vor putea solicita un astfel de control atât organizațiile neguvernamentale de 

mediu, cât și persoanele ale căror drepturi sunt încălcate. În plus, orice membru al 

publicului care acționează împreună în interes public va putea solicita un control 

dacă o astfel de cerere este susținută de cel puțin 4 000 de europeni din cel puțin 

cinci state membre, numărul minim de persoane din rândul publicului provenind 

din fiecare dintre statele membre respective fiind de 250. 

Regulamentul modificat va îmbunătăți și mai mult deschiderea, responsabilitatea și 

coerența acțiunilor Uniunii în domeniul mediului și al climei și va sprijini 

obiectivul Comisiei de a realiza schimbări transformatoare în cadrul Pactului verde 

european, prin consolidarea capacității societății civile de a contribui la această 

schimbare”, mai arată sursa citată. 

Comisia a propus această modificare în octombrie 2020, ca urmare a 

angajamentului pe care și l-a asumat în cadrul Pactului verde european de a 

îmbunătăți accesul cetățenilor și al organizațiilor neguvernamentale de mediu la 

revizuirea administrativă și judiciară la nivelul UE. 

În urma acordului politic provizoriu cu privire la cele mai relevante modificări, 

înainte să intre în vigoare, Regulamentul Aarhus revizuit trebuie aprobat și adoptat 

de Parlamentul European și de Consiliu. 

(Sursa: Digi 24) 

 

https://romania.representation.ec.europa.eu/news/acordul-politic-privind-regulamentul-aarhus-comisia-saluta-controlul-public-sporit-al-actelor_ro?fbclid=IwAR24tHcpUbC986tGkFm-nTmFP2bf2RUOjwlsZSWsiqHgt6VUL8JnUHS8ysA
https://romania.representation.ec.europa.eu/news/acordul-politic-privind-regulamentul-aarhus-comisia-saluta-controlul-public-sporit-al-actelor_ro?fbclid=IwAR24tHcpUbC986tGkFm-nTmFP2bf2RUOjwlsZSWsiqHgt6VUL8JnUHS8ysA

